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Marta Sanz-Solé, nova presidenta de l’European Mathematical Society

Els 10 i 11 de juliol de 2010, el Consell Gene-
ral de l’European Mathematical Society (EMS)
celebrat a Sofia (Bulgària), escolĺı la doctora
Marta Sanz-Solé, catedràtica de la Facultat de
Matemàtiques de la Universitat de Barcelona,
per a ocupar el seu màxim càrrec, la presidència
de l’EMS, durant el peŕıode 2011-2014.

L’EMS és el màxim òrgan europeu de repre-
sentació de les matemàtiques, fou fundada l’any
1990, i té com a objectius principals el foment
i el desenvolupament de les matemàtiques en
els seus múltiples aspectes, des d’una posició
d’identitat europea.

Marta Sanz-Solé té una extensa trajectòria
cient́ıfica i una molt notable projecció internaci-
onal. La seva especialitat són els processos es-
tocàstics, àrea en la qual és autora d’una vuitan-
tena llarga d’articles en revistes internacionals.
Actualment és directora del grup de recerca en
processos estocàstics de la UB, universitat en la
qual ha ocupat també diversos càrrecs de gestió:
fou degana de la Facultat de Matemàtiques els
anys 1993-1996 i vicepresidenta de la Divisió
de Ciències Experimentals i Matemàtiques els
anys 2000-2003. Durant els anys 2007-2010 ha
format part de l’equip de direcció del Centre
de Recerca Matemàtica. En l’esfera internacio-
nal ha estat i és membre de nombrosos comitès
cient́ıfics de congressos internacionals i de co-
missions d’avaluació i selecció com, per exemple,
els European Young Investigator Awards. Du-

rant els anys 1997-2004 fou membre del Comitè
Executiu de l’EMS, i n’és la presidenta per als
propers quatre anys des del gener de 2011.

L’any 1998 va rebre la Medalla Narćıs Mon-
turiol al mèrit cient́ıfic i tecnològic de la Gene-
ralitat de Catalunya, en reconeixement a la seva
llarga i intensa carrera cient́ıfica. És un honor
i una satisfacció per a la Societat que un dels
seus socis hagi arribat a la presidència de la més
alta institució de les matemàtiques europees.
Ho anunciàvem a l’anterior SCM/Not́ıcies, tot
dient que en aquest número tractaŕıem el tema
amb més detall. Amb aquesta finalitat, tenim
la Marta en directe perquè ens ho expliqui en
primera persona:
SCM: Bon dia, Marta.
MS: Bon dia. M’alegra molt poder conversar
una estona amb vosaltres.
SCM: Abans que res, deixa’m felicitar-te per
aquest nomenament. Suposo que és una gran
satisfacció personal haver arribat tant amunt...
MS: Moltes gràcies. Śı, certament hi ha un sen-
timent de satisfacció. Però suposo que serà més
clar i intens si, en acabar el meu mandat, el
balanç és valorat per la comunitat matemàtica
com a positiu. De moment preval la pressió que
suposa assumir una gran responsabilitat i enca-
rar reptes de força envergadura.
SCM: Per la Societat Catalana de Ma-
temàtiques és un gran honor que un català (i
soci de la nostra societat) sigui president de
l’EMS. Mai abans cap català (ni espanyol) ha-
via ocupat un càrrec d’aquesta rellevància en el
món de les matemàtiques.
MS: La nostra incorporació com a cient́ıfics ben
valorats en els escenaris internacionals és molt
recent. Les anàlisis quantitatives i qualitatives
sobre la recerca en matemàtiques dutes a terme
de manera sistemàtica durant els darrers anys,
i publicades per l’Institut d’Estudis Catalans,
mostren un fet remarcable: la nostra activitat
cient́ıfica, mesurada en termes de publicacions,
és comparable a la de päısos amb una forta tra-
dició. En canvi, la nostra presència en àmbits
on es prenen decisions i s’impulsen projectes per
a la comunitat cient́ıfica i el progrés de la mate-
màtica és molt baixa. Penso que és una qüestió
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de temps i que, a poc a poc, aquest desequili-
bri s’anirà atenuant. Però per això cal mostrar
una imatge positiva, de capacitat i competència,
tant a nivell personal com institucional. Que la
SCM valori la meva elecció com un gran honor
em proporciona molta confiança i em confirma
el suport institucional en el meu àmbit més pro-
per, cosa indispensable per exercir un càrrec
d’aquestes caracteŕıstiques.
SCM: Quina feina fa el president de l’EMS en
el dia a dia?
MS: Hi ha una part de feina previsible, i més
o menys regular i programable, i una altra part
imprevisible. El president de l’EMS, juntament
amb el Comitè Executiu, dirigeix i fa un segui-
ment de tots els projectes de l’EMS. Una part
molt important d’aquests projectes es conceben
total o parcialment en els diferents comitès i es
desenvolupen bàsicament en el seu si. D’altres,
són projectes del mateix Comitè Executiu. La
dinàmica habitual comporta moltes consultes
i discussions (molt Google i correu electrònic)
aix́ı com converses personals. Finalment, en les
reunions del Comitè Executiu es validen moltes
de les propostes que s’han estat discutint per
correu electrònic i s’avança en la gestació de
noves actuacions. Els comitès espećıfics treba-
llen gairebé sempre per correu electrònic, però
també tenen trobades presencials, aproximada-
ment una a l’any. Considero molt important l’as-
sistència del president en aquestes reunions. És
una manera de seguir més de prop els projectes
i d’interactuar de manera fruct́ıfera i personal
amb els components dels comitès. L’EMS forma
part d’un bon nombre de comitès internacionals
(o hi és invitada regularment). Això implica l’as-
sistència a reunions en diferents llocs d’Europa,
i també de la resta del món, i el treball pre-
vi de preparació i el derivat de les accions que
alĺı s’acorden. La mateixa naturalesa de l’EMS
la porta a ser present en actes de diferent ti-
pus relacionats amb les matemàtiques i amb la
ciència en general. Això seria aproximadament
la part previsible. Després hi ha les actuacions
necessàries en resposta a problemes o qüestions
que sorgeixen de manera inesperada o imprevi-
sible.
SCM: Quines idees tens al cap per a implemen-
tar durant aquests quatre anys per tal de poten-
ciar la recerca matemàtica i les seves aplicacions,
a les institucions i universitats europees?
MS: L’impuls i el manteniment d’un alt nivell

en la recerca en matemàtiques a Europa reque-
reix una infraestructura de centres de recerca
i instituts ben repartits geogràficament, ben
dotats pressupostàriament i amb mecanismes
d’interacció sòlids i estables. D’altra banda, una
de les raons de ser de les matemàtiques és el seu
impacte en els avenços cient́ıfics i tecnològics, les
seves aplicacions. Finalment, no podem parlar
de recerca sense comptar amb un capital humà
ben preparat i amb bones condicions per exer-
cir la professió. A mi m’agradaria poder acabar
el meu mandat constatant que l’EMS ha con-
tribüıt d’alguna manera en els tres eixos que
acabo d’esmentar. En l’aspecte de les infraes-
tructures, treballarem per obtenir finançament
de la Unió Europea amb l’objectiu de dur a ter-
me projectes transnacionals en els quals també
es puguin implicar centres emergents o de päısos
on el finançament és deficient. Un segon projecte
consisteix en la creació d’un Institut Europeu
de Matemàtiques per a la Innovació que oferei-
xi les matemàtiques a les indústries i coordini
xarxes locals d’iniciatives similars ja existents.
Aquest projecte s’ha anat gestant en un estudi
promogut per la European Science Foundation
anomenat �Forward look on mathematics and
industry� i ara cal fer un pas ferm endavant per
consolidar-lo. M’agradaria també posar en mar-
xa una fira virtual, i en determinades ocasions
presencial, per ajudar els joves doctors a trobar
el lloc de treball més adequat a la seva formació
i plans de futur; és a dir, una mena de mercat
en què els diferents agents —centres de recerca,
universitats, empreses, fundacions, etc.— pu-
guin fer les seves ofertes i els matemàtics puguin
trobar aquella que els sembli més convenient.
Òbviament, tot això requereix diners, però com
que no es parteix de zero, simplement un in-
tens treball de coordinació ja podria donar certs
fruits.
SCM: Tots sabem que això de �les matemàti-
ques són molt dif́ıcils� és encara una expressió
que, desgraciadament, se sent a dir massa sovint.
La divulgació matemàtica és una bona manera
de lluitar-hi en contra?
MS: Śı, és clar. La divulgació cient́ıfica té com
a objectiu augmentar el coneixement de les
ciències; el coneixement allunya les pors i els pre-
judicis i pot aconseguir una atracció pel camp
cient́ıfic que es vol divulgar. Ara bé, la divulga-
ció, com qualsevol acte mediàtic transmet mis-
satges que poden resultar polèmics. Vull dir que
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la divulgació cient́ıfica, i matemàtica en parti-
cular, és quelcom més complicat del que sembla
a primera vista. Per exemple, en matemàtiques
hi ha una tendència divulgativa que insisteix
més aviat en els aspectes lúdics i estètics de la
disciplina. I em pregunto, és aquest un missatge
que fa incrementar el coneixement de les ma-
temàtiques? Jo crec que no gaire. Em sembla
més bàsic i atractiu explicar, per exemple, com
les matemàtiques intervenen en la tecnologia
utilitzada en el diagnòstic per la imatge.
SCM: Quines altres relacions cal potenciar en-
tre matemàtiques i societat?
MS: Qualsevol oportunitat per acostar les ma-
temàtiques a qui no hi està familiaritzat i per
fer més entenedora la professió matemàtica, s’ha
d’aprofitar. Per què els cient́ıfics que treballen en
la reproducció assistida gaudeixen de prestigi so-
cial i els bons escriptors són admirats, per posar
dos exemples en camps ben diversos? Els resul-
tats d’ambdós col.lectius, de manera diferent,
tenen conseqüències palpables en el benestar de
les persones. Els primers ajuden a fer realitat
projectes de vida, els segons participen en el nos-
tre lleure i en els moments de fugida de la rutina
quotidiana. Però és que les matemàtiques també
fan això mateix! El que falta reforçar són les vies
de tranferència d’aquest missatge. Abans hem
parlat de la divulgació, aquesta n’és certament
una. L’abast pot ser molt ampli però la profundi-
tat del missatge potser no gaire intensa. També
hem parlat de l’educació. L’educació interessa
a un ventall molt ampli de la societat i en els
processos educatius més bàsics, a banda dels
professionals, hi són també presents les famı́lies.
Amb la complicitat dels mestres i professors
el fantasme de les matemàtiques com a factor
de fracàs hauria de desaparèixer; no és gaire
dif́ıcil explicar amb exemples que, de la mateixa
manera que calen les llengües per comunicar-
nos, calen les matemàtiques per fer ciència, i
que la ciència està en la base del progrés de la
humanitat. Una altra via que cal potenciar, es-
pecialment en el nostre páıs, és la transferència
del coneixement matemàtic al sector productiu.
Podŕıem parlar d’això hores i hores... I no vol-
dria acabar sense citar la importància que té ser
present en associacions, fòrums, etc. que tenen
com a objectiu cercar recursos i fer lobby per la
ciència.
SCM: Com valores el moment actual de la ma-
temàtica, com a disciplina cient́ıfica?

MS: Si pensem en la producció cient́ıfica i en
la seva repercussió, crec que estem passant per
un moment molt bo. La necessitat d’equips mul-
tidisciplinaris per abordar projectes i reptes ci-
ent́ıfics de gran abast ha ajudat molt́ıssim a
visualitzar el rol important de les matemàtiques.
Els grans avenços cient́ıfics i tecnològics que es-
tan canviant el funcionament de la societat i la
nostra manera de viure, han situat les matemà-
tiques com a la ciència bàsica per a la innovació.
En pocs decennis, les matemàtiques han passat
d’un cercle d’influència redüıt bàsicament a la
f́ısica a un altre de molt més ampli. He citat
abans la medicina, però podŕıem també citar
la biologia, l’economia, les tecnologies per a les
comunicacions i la informació... És, doncs, un
escenari fantàstic en el qual les matemàtiques,
a banda de conservar el seu prestigi i activitat
com a ciència bàsica i llenguatge de les altres
ciències, s’estan posicionant com un element
actiu d’aquesta transformació global. Ara bé,
tradicionalment les matemàtiques s’han desen-
volupat en cercles força redüıts, i ni la majoria
de matemàtics ni les infraestructures disponibles
estan, en molts casos, a punt per adaptar-se a
aquest nou escenari. I molts dels que prenen de-
cisions sobre poĺıtiques cient́ıfiques desconeixen
aquestes necessitats. Per tant, seria possible que
aquest ritme tan favorable per a les matemàti-
ques es veiés frenat o alentit per la manca de
suport en aspectes tan bàsics com els recursos
humans i les infraestructures.
SCM: És clara, doncs, aquesta tendència actual
de proliferació d’àrees emergents d’aplicació de
la matemàtica. Creus que és només conjuntural
o que es tracta d’una tendència sòlida a mitjà i
llarg termini?
MS: No crec que això sigui una moda i penso
que aquesta tendència es mantindrà almenys
a mitjà termini. Resulta però arriscat predir
què pot passar a llarg termini. La prolifera-
ció de noves àrees d’aplicació de les matemàti-
ques és una conseqüència de la dinàmica que
segueix el progrés cient́ıfic i tecnològic i és una
demanda dels processos d’innovació. En aquestes
dinàmiques, les matemàtiques no estan actuant
exclusivament de servidores, de calaix de solu-
cions a problemes. Les matemàtiques hi troben
una font d’inspiració i motivació per a noves
teories i estudis. I també una bona font de fi-
nançament. Per tant, es pot dir que és una
aliança positiva i vigoritzant per a tots els par-
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ticipants i amb resultats beneficiosos per a la
societat.
SCM: Podem dir, doncs, que el paper de la
matemàtica en el desenvolupament cient́ıfic del
segle xxi serà encara més important i central
del que ho ha estat en el segle xx?
MS: Això és exactament el que estem presenci-
ant, una gran vitalitat i dinamisme, i també un
canvi en les maneres d’exercir la professió d’in-
vestigador en matemàtiques, una actitud més
col.laborativa i oberta. Si la dinàmica actual de
progrés no es veu frenada per esdeveniments
greus i indesitjables, crec que, efectivament, les
matemàtiques tindran una influència més exten-
sa que en el passat.
SCM: Centrem-nos en Catalunya. Com veus el
moment actual de la matemàtica catalana?
MS: En força sintonia amb el que està passant
en l’àmbit mundial. Hi ha vitalitat i entusiasme,
i tenim molts bons matemàtics, bons equips,
bona infraestructura i bones connexions interna-
cionals. Aquests són els aspectes positius. Ens
falta el prestigi i el grau d’excel.lència dels päısos
que tenen una tradició molt més llarga que la
nostra. No crec que assolim això a la mateixa ve-
locitat que hem aconseguit l’extraordinari grau
de producció cient́ıfica i de projecció internacio-
nal. Però vull creure que hi arribarem.
SCM: És evident que Catalunya quasi no exis-
tia en el mapa del món matemàtic abans dels
anys seixanta, i que ara té una posició força res-
pectable i respectada. Però, tal com comentes,
encara queda molt per fer; quina és la nostra
principal debilitat, i què podem fer, individual-
ment i com a col.lectiu, per superar-la?
MS: Una de les debilitats que tenim és la frag-
mentació i la tendència a mantenir petites es-
feres de poder, la qual cosa dificulta la creació
d’aliances fruct́ıferes. Això impedeix fer quallar
projectes que tinguin impacte en el futur de la
recerca a casa nostra, siguin sostenibles i tin-
guin una repercussió internacional notable. Per
exemple, considero una debilitat que, fins ara, no
haguem estat capaços de teixir els acords neces-
saris per oferir un únic programa postdoctoral
de matemàtiques, a l’estil de la Berlin Mathe-
matical School. Hauŕıem d’entendre que per ser
competitius cal deixar en segon pla interessos
personals i amb poca perspectiva de futur.
SCM: En vista dels joves que pugen, com ima-
gines els nostres departaments de matemàtiques
d’aqúı a vint o trenta anys?

MS: Una altra de les debilitats que em preocupa
molt és la rigidesa de les estructures i normes de
funcionament que regeixen les universitats. Difi-
culten l’atracció de talents de qualsevol part del
món, no faciliten la promoció selectiva del per-
sonal amb criteris de competència cient́ıfica, no
impulsen gaire la mobilitat, no incentiven l’excel-
lència. Calen canvis molt radicals per aproximar-
nos a un model que, en primer lloc, faci atractiva
la professió i sigui més adequat per competir en
igualtat de condicions amb els päısos del nostre
entorn poĺıtic reconeguts per la seva excel.lència.
Si les mateixes estructures perduren, no sé si el
moment relativament dolç en què estem instal-
lats sobreviurà gaire anys més.
SCM: L’estiu passat a Bangalore, Índia, es van
atorgar les últimes quatre medalles Fields. És
només un somni pensar que algun dia pugui
haver-hi un medalla Fields català?
MS: Crec que pot ser una realitat. I aquest és
un dels objectius que ens hauŕıem de proposar.
Caldria treballar a fons per posar les condicions
que ho facilitin. Em fa la impressió que l’obten-
ció de premis de gran prestigi, com les medalles
Fields, requereixen la conjunció de diverses cir-
cumstàncies. La més clara i amb més pes és
tenir candidats competitius. Però cal també que
aquests candidats siguin suficientment coneguts
i apreciats per la comunitat internacional i as-
soleixin el consens del comitè que els atorga.
Abans he assenyalat que el nivell de producció
cient́ıfica de la comunitat catalana està a l’al-
tura de päısos que tenen medalles Fields. Quan
analitzem l’excel.lència, encara no estem gaire
ben situats i el nivell de representació en co-
mitès internacionals tampoc és bo. I és que això
és molt més dif́ıcil d’assolir i requereix esforç
i perseverança. És indispensable seleccionar i
mimar el talent, proporcionar les bones condi-
cions perquè doni fruits. Crec que no s’ha fet
encara el pas decisiu de crear estructures per
al desenvolupament d’una recerca en matemàti-
ques d’excel.lència i de dotar-les adequadament.
Ara bé, sortosament no estem pas a zero i te-
nim alguns exemples realment notables que fan
veure el futur amb esperança.
SCM: Fa uns anys es va temptejar, sense èxit,
la possibilitat que Catalunya esdevingués mem-
bre directe de l’IMU sense dependre d’Espanya
(en el que seria un equivalent a la �selecció
esportiva� matemàtica pròpia). Serà possible
això en un futur proper, o els catalans també
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ens hem de resignar a ser ciutadans de segona,
matemàticament parlant?
MS: A la Societat Matemàtica Europea, la So-
cietat Catalana de Matemàtiques n’és full mem-
ber, igual que l’Alemanya, la Süıssa o la London
Mathematical Society, per exemple. Crec que
això marca una diferència molt significativa en-
tre l’EMS i l’IMU. El que compta a l’EMS és
l’existència d’una comunitat matemàtica ben
consolidada, independentment de l’organització
poĺıtica del páıs en el qual s’ubica. He començat
fent aquest aclariment per insistir en el fet que
ni ens hem de resignar a res, ni ens hem de sen-
tir comunitat matemàtica de segona categoria,
perquè no ho som. Crec que el problema el té
l’IMU que, fins ara, no ha mostrat la flexibili-
tat necessària per adaptar els seus estatuts a
la realitat cient́ıfica. I el precedent de l’EMS
pot ser un bon exemple per tenir en compte.
Caldria continuar treballant per assolir aquest
canvi; i no amb una actitud de victimisme sinó
més aviat amb la d’un clar convenciment. Ara
bé, sense una forta comprensió i receptivitat
del problema per part dels càrrecs de l’IMU i
aliances sòlides amb membres de l’IMU que hi
donin suport, crec que no ens en sortirem pas...
SCM: Quins consells donaries als departaments
de matemàtiques catalans des d’una perspectiva
europea?
MS: No és fàcil contestar això perquè a Cata-
lunya hi ha un nombre considerable de depar-
taments de matemàtiques amb caracteŕıstiques
diverses, des de molt grans i multiàrees fins
als petitets. Abans he esmentat un cert temor
sobre el desenvolupament futur d’aquests depar-
taments i les seves causes. També m’he referit
a l’esquema de fragmentació i els seus inconve-
nients. Cal emprendre una acció rotunda per a
l’oferta d’una formació de postgrau conjunta,
amb vocació internacional. És necessari disse-
nyar una poĺıtica de personal a mitjà i llarg
termini. En particular, cal una obertura en la
captació de professors i investigadors, introduint
criteris que afavoreixin l’injecció de cervells que
puguin obrir noves ĺınies d’investigació o reforçar
les més sòlides ja existents. Cal coordinar-se per
a la gestació de projectes de cooperació per tal
d’assolir uns nivells cŕıtics de qualitat i de recur-
sos humans que enriqueixin la nostra recerca.
SCM: I algun consell per al món de la se-
cundària, tant important per a la motivació
i formació inicial dels futurs matemàtics?

MS: Genèricament, caldria prestar molta aten-
ció als estudiants que demostren un talent es-
pecial en alguna disciplina i és absolutament
necessari estimular-los de manera especial. Un
tractament uniforme impedeix el desenvolupa-
ment de les aptituds i fomenta la pèrdua d’in-
terès pel coneixement. En el cas concret de les
matemàtiques, cal presentar-les en el context
cient́ıfic i tecnològic del segle actual i valorar
els mecanismes del raonament abstracte, de les
demostracions. El domini de la capacitat en
l’argumentació correcte és un component abso-
lutament transversal en qualsevol formació.
SCM: I quins deures ens poses a la SCM, pre-
cisament ara que fa poc hi ha hagut renovació
de Junta i de president?
MS: Deures en relació amb l’EMS? Històrica-
ment, la SCM ha estat un membre molt actiu
de l’EMS. Fer un llistat exhaustiu de col.labora-
cions ocuparia molt d’espai. No puc però deixar
d’esmentar que, del 10 al 14 de juliol de l’any
2000, Barcelona va ser un aparador fantàstic
de l’EMS en ocasió del 3ecm (Third European
Congress of Mathematics). I fou aix́ı gràcies a
la visió, dedicació i entusiasme d’un nombrós
equip de matemàtics que vam treballar dirigits i
coordinats per Sebastià Xambó, aleshores presi-
dent de la SCM. L’EMS considera aquell congrés
com un dels més exitosos que mai s’han celebrat.
Per tant, la SCM ha fet molt i molt ben fet per
a l’EMS. I és això el que voldria demanar al
nou equip de govern de la SCM: mantenir un
alt nivell d’implicació amb projectes i comissi-
ons de l’EMS, perquè l’èxit de l’EMS depèn del
que aporten els seus membres; col.laborar en el
coneixement i visibilitat de l’EMS mitjançant
tramesa d’informació periòdica als socis de la
SCM, i ajudar a la captació de nous socis indi-
viduals de l’EMS.
SCM: Finalment, què diries a un jove que, sense
conèixer gaire aquest món, decideix dedicar-se a
les matemàtiques simplement �perquè m’agra-
den�?
MS: Li diria que, d’entrada, comencem bé. Per-
què per sentir-se feliç i realitzat en una professió,
cal que trobem atractiu pels diferents aspectes
del seu exercici. Però també insistiria en el fet
que no n’hi ha prou amb sentir-se atret. Igual
que per ser un bon pianista no n’hi ha prou amb
adorar la música, sinó que cal talent i formació,
per dedicar-se a les matemàtiques i no patir
una frustració hauria d’estar segur de posseir
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un cert talent. El talent que portem en forma
incipient el descobreixen més fàcilment els que
ens envolten: professors, famı́lia, amics. Ales-
hores li preguntaria: t’han dit moltes vegades
que serveixes per a les matemàtiques? Śı? Doncs
endavant, ara cal potenciar les teves aptituds,
fer-les florir; i això només és possible amb un
procés de formació molt bo i intens. Cal esforç,

però goso dir sense dubtes que les matemàti-
ques són meravelloses i dedicar-s’hi és una bona
aposta.
SCM: Marta, moltes gràcies per aquestes in-
teressants paraules. En nom de la SCM i de
la matemàtica catalana et desitgem els millors
èxits i encerts en aquesta nova responsabilitat
al capdavant de l’EMS.

Impressions de l’ICM 2010

Del 19 al 27 d’agost de 2010 va tenir lloc a Hy-
derabad —la �ciutat de les perles�, capital de
l’estat d’Andhra Pradesh i la sisena ciutat més
poblada de l’́India— el congrés mundial dels ma-
temàtics, ICM 2010. Aquest congrés se celebra
cada quatre anys des de 1897 (amb interrupcions
causades per les guerres) i és l’esdeveniment cab-
dal de la comunitat matemàtica internacional.
L’evolució del seu programa cient́ıfic va marcant
l’evolució mateixa de les matemàtiques al llarg
de les dècades. I haver estat invitat a un ICM
com a conferenciant marca un abans i un des-
prés en la carrera de molts matemàtics. També
és el lloc on es lliuren des de 1936 les medalles
Fields i més recentment altres premis.

En el número anterior de la SCM/Not́ıcies,
el president Carles Perelló va fer-ne un excel.lent
resum. Aqúı trobareu una crònica més detalla-
da i sobretot més subjectiva. En molts sentits,
l’ICM 2010 va ser com cadascun dels congres-
sos mundials anteriors (Madrid 2006, Peqúın
2002, Berĺın 1998, Zuric 1994, etc.). Però també
va tenir caracteŕıstiques ben pròpies, a causa
sobretot de la peculiar idiosincràsia ı́ndia.

Un páıs fascinant però caòtic

La República de l’́India és un páıs d’enormes
contrastos, probablement un dels päısos del món
on aquesta frase feta és més escaient. La presi-
denta de l’́India, Pratibha Patil, ho va destacar
durant el seu magńıfic discurs a la cerimònia
inaugural de l’ICM, tot citant una vella dita:
�De qualsevol cosa que digueu sobre l’́India, el
contrari també és cert�. A l’́India podeu visitar
alguns dels llocs més luxosos o més bells del
món, com el Taj Mahal a Agra o el palau dels
maharajas a Jaipur; alhora, a poca distància,

trobareu indrets on la gent viu en condicions
de pobresa extrema. A Hyderabad s’aixequen
edificis espectaculars de moltes multinacionals
de la informàtica i les comunicacions a ben pocs
quilòmetres de barris on, cada cop que plou més
del que és habitual, els carrers i les cases s’om-
plen d’aigua i de fang. Hi ha bones autovies
en molts llocs del páıs, però s’hi ha de conduir
amb compte per no xocar amb cap vaca de les
nombroses que s’hi passegen.

Caos de trànsit en el centre de Hyderabad.

En un páıs aix́ı, moure’s d’un lloc a un altre
no és gens senzill per a un congressista tocat i
posat. Els mitjans de transport públic només
són adients per a aventurers, les grans distàncies
dificulten molt anar a peu i no es pot ni pen-
sar a llogar un cotxe. La solució més raonable
és gairebé sempre contractar un taxi, a preu
fet, cada cop que es vol sortir de l’hotel, per
a tot el temps que transcorri fins a la torna-
da. El taxista s’esperarà pacientment a cada
lloc que es visiti i a cada botiga on es vagin a
comprar records —ell mateix estarà encantat de
recomanar-ne algunes, de botigues!
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